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Konserni vaikuttaa 
uuteen ammattikor-
keakoululakiin
Uusi ammattikorkeakoululainsäädäntö tullee voimaan vasta vuosien ku-
luttua, mutta sen tuleva sisältö ja siihen vaikuttaminen on hyvin keskeistä 
Lapin korkeakouluille. Ensimmäisenä vaiheena lainsäädäntöprosessissa on 
selvityshenkilöiden joulukuussa julkaistu raportti ammattikorkeakoulujen 
hallinnollisesta ja taloudellisesta asemasta.  Raportissa oli paljon myönteis-
tä, mutta myös sellaisia puutteita, jotka tulee jatkovalmistelussa ehdotto-
masti ottaa huomioon.

Lapin korkeakoulukonserni korosti omassa lausunnossaan opetus- ja kult-
tuuriministeriölle mm. seuraavia asioita. Korkeakoulukonserni pitää tärkeä-
nä, että tulevaan ammattikorkeakoululainsäädäntöön sisällytetään vastaa-
vat yhteistyötä ja yhteisten yksiköiden perustamista koskevat säännökset 
kuin voimassa olevassa uudessa yliopistolaissa jo on. Ammattikorkeakouluil-
la tulee olla lainsäädäntöön perustuva oikeus perustaa yhteisiä yksiköitä yli-
opistojen sekä julkisten ja yksityisten yhteisöjen kanssa. Tältä osin yliopis-
tolainsäädäntö on puutteellinen koska säädökset kyllä antavat yliopistolle 
mahdollisuuden yhteisten yksiköiden perustamiseen, mutta eivät mahdol-
lista yhteistä päätöksentekoa. Näistä syistä tarvitaan yleinen lainsäädäntö-
perusta yhteiselle päätöksenteolle.

Koska selvityshenkilöiden raportti on yhteistyörakenteita ja strategisia 
liittoutumia koskevilta osin puutteellisesti valmisteltu, Lapin korkeakoulu-
konserni vetoaa opetus- ja kulttuuriministeriöön, että se korjaisi selvitys-
henkilöiden raportin puutteet. Konserni esittää, että ministeriö käynnistäisi 
valmistelutyön, joka antaisi strategisten liittoutumien toiminnalle nykyistä 
vahvemmat puitteet, kuten tutkimus- ja innovaationeuvostokin on esit-
tänyt. Liittoutumat tarvitsevat toiminnalleen lainsäädäntöperustan, joka 
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mahdollistaisi yhteisissä asioissa yhteisen päätöksentekomah-
dollisuuden.  Tällainen lainsäädäntö ei pakottaisi yhteiseen 
päätöksentekoon mutta loisi sille sellaisen säädöspohjan, jota 
voisi käyttää silloin kun liittoutuman osapuolet sitä tarvitsevat 
ja haluavat. Lapin korkeakoulukonserni on valmis osallistumaan 
tähän valmistelutyöhön.

Lapin korkeakoulukonsernin kannalta selvityshenkilöiden eh-
dotus rahoitusvastuun siirtämisestä valtiolle on kannatettava. 
Rahoituksen pitkäjänteisyys tulee turvata ja tuloksellisuuteen 
perustuvaan rahoitukseen siirtyä vähitellen. Rahoituksen mää-
räytymiskriteerien tulee olla avoimia, ja korkeakoulujen tulee 
voida vaikuttaa niihin sekä tuloksiin, joiden perusteella rahoitus 
määräytyy. Strategiarahoituksen perusteiden tulee olla etukä-
teen määriteltyjä, eikä rahoituksen määräytyminen voi olla pel-
kästään ministeriön harkinnassa ja päätösvallassa.

Selvityshenkilöt esittävät eri toimijoiden näkökulmasta perus-
telematta, että ”toimilupien uudistaminen on kaikkien edun mu-
kaista”. Selvityksessä jää epäselväksi mitä toimilupien uudista-
minen ja yhdenmukaistaminen tarkoittaa käytännössä ja millä 
tavoin se olisi kaikkien edun mukaista.  Korkeakoulukonserni ei 
kannata toimilupien ”pakkohakua” eikä etenkään sen asettamis-
ta valtion rahoituksen ehdoksi. 

Kokonaisuutena Lapin korkeakoulukonsernin, ARENE:n, UNIFI:n, 
Kemi-Tornion ja Rovaniemen ammattikorkeakoulujen , Kemi-
Tornionlaakson koulutuskuntayhtymä Lappian ja Rovaniemen 
koulutuskuntayhtymän lausunnot ovat konsernin intrassa.

Consortium to cont-
ribute to new Uni-
versity of Applied 
Sciences Act   

It will probably take years before the new university of applied 
sciences (UAS) legislation enters into force, but its contents and 
the ways to influence it are very important for the universities 
of Lapland. The first phase of the legislative process builds on 
an experts’ report, published in December, on the administrative 
and economic status of UAS’s. The report highlighted many pos-
itive issues but also pinpointed shortcomings that must abso-
lutely be taken into account as the drafting process continues.
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In its statement to the Ministry of Education and Culture, the 
Lapland University Consortium (LUC) emphasized the follow-
ing. The consortium considers it important that the provisions 
on cooperation and on the formation of joint units already laid 
down in the Universities Act be included in the upcoming UAS 
legislation as well. UAS’s must have a constitutional right to es-
tablish joint units with universities and with public and private 
communities. The current university legislation is inadequate, 
because although regulations do grant universities the possibil-
ity to establish joint units, they do not enable shared decision 
making. Therefore, a general legal basis is required for joint deci-
sion making.

Since the experts’ report is deficient in its treatment of coop-
eration structures and strategic alliances, LUC appeals to the 
Ministry of Education and Culture to correct the deficiencies. 
The consortium proposes that, in accordance with the proposal 
by the Research and Innovation Council, the ministry start pre-
paratory work that renders strategic alliances stronger than 
they presently are. Alliances need a legislative basis that ena-
bles joint decision making in common issues. Instead of forc-
ing the parties of an alliance into joint decision making, such 
legislation would create a legal basis that they could employ at 
will. The Lapland University Consortium is ready to participate 
in this preparatory work.

LUC supports the experts’ proposal on transferring the financial 
responsibility to the state. Long-term financing must be se-
cured and productivity-based financing adopted gradually. The 
financing criteria must be open, and universities must be able to 
affect them as well as the results that function as the basis for 
financing. The grounds for strategic financing must be defined 
in advance, and the principles by which it is allocated cannot be 
solely under the ministry’s discretion and authority.

The experts propose from the viewpoint of various actors 
without justification that ” licence renewal is in the interest 
of everyone.” The report does not clarify what licence renewal 
and harmonization means in practice and how it would benefit 
everyone. The consortium is against “forced” licence application 
and especially it being a prerequisite for state financing.

The combined statements of the following parties can be 
found on LUC’s intranet pages: ARENE, UNIFI, Kemi-Tornio and 
Rovaniemi Universities of Applied Sciences, the Kemi-Tornion-
laakso Municipal Education and Training Consortium Lappia, and 
the Rovaniemi Rovaniemi Municipal Federation of Education.

Markku Tarvainen, General  manager



TAVOITE: Palvelukeskus aloittaa 1.8.
Lapin korkeakoulukonsernin yhteisen palvelukeskuksen valmis-
telu on ollut viimeiset kolme kuukautta hyvin tiiviistä. 
Alkuperäinen tavoite oli, että Palvelukeskuksen olisi aloittanut 
toimintansa jo 1.1.2011, mutta aikataulusta ollaan hiukan 
jäljessä.

Palvelukeskuksen johtosääntöä ja sopimusluonnosta on esi-
telty korkeakoulujen ja kuntayhtymien hallituksille,  johdolle ja  
henkilöstölle, viimeksi Kemissä 16.2. Henkilöstölle järjestetään 
lähiaikoina vielä lisää infotilaisuuksia, ja niistä informoidaan 
erikseen.  

Valmisteluryhmän esitykset ovat nähtävissä konsernin intrane-
tissä. Varsinaiseen päätöskäsittelyyn asia etenee helmi-, maa-
liskuun aikana.  Tarkoituksena on, että palvelukeskus aloittaa 
toimintansa 1.8.2011.

 

FAKTA

Palvelukeskuksella on kolme keskeistä tavoitetta 
•	 palveluvarmuus (tiimivastuu yhden henkilön 

palveluiden sijaan)
•	 palveluiden laadun kehittyminen (erikois-

tuminen/asiantuntijuuden syventyminen, 
palveluprosessien kehittyminen)

•	 kustannukset alenevalle uralle (pitkällä 
aikavälillä)

Aikuiskoulutusryhmä valmistelee yh-
teistä aikuiskoulutusta 
Korkeakoulujen aikuiskoulutuksen koordinoimiseksi on ase-
tettu ryhmä, jonka puheenjohtajana toimii Antti Koski Lapin 
yliopistosta ja ryhmän jäseninä ovat korkeakoulujen aikuiskou-
lutuksesta vastaavia henkilöitä. Ryhmä on aloittanut toimin-
tansa ja ensimmäisenä konkreettisena toimenpiteenä on 

yhteisen aikuiskoulutushankkeen valmistelu ja siihen liittyvänä 
kytketään ELYn toivomuksesta maakunnallisen aikuiskoulutus-
strategian valmistelu ja tähän osaan hankevalmistelua ja sen 
toimeenpanoa liittyvät myös toisen asteen toimijat.

AJANKOHTAISTA

Lapin yliopistolla rehtorin aamukahveja
Lapin yliopisto kehittää sisäistä viestintää. Yliopistolla on 
päätetty muun muassa järjestää säännöllisiä rehtorin aamu-
kahveja henkilökunnalle ja opiskelijoille. Ensimmäinen tilaisuus 
järjestettiin 17.1.2011, ja se kokosi paikalle hyvän joukon 
kiinnostuneita. 

Henkilökunnalla oli mahdollisuus toimittaa etukäteen kysy-
myksiä, joihin vastasivat rehtorin ohella mm. vararehtori Kaari-
na Määttä, laatujohtaja Helka Urponen, konsernijohtaja Markku 
Tarvainen ja yhteisöjohtaja Markus Aarto. Useat kysymykset 
koskettivat myös konserniasioita, ja erityisesti palvelukeskuk-
sen muodostamista. 

P.S. Lapin matkailuopisto sai uudet www-sivut: www.lapinmatkailuopisto.fi, tervetu-
loa tutustumaan!

RAJALOUKKAUKSIA - AMK-viestintäpäi-
vät Haaparannalla 29.-30.9.2011
Lapin korkeakoulukonsernin viestintäyksiköt järjestävät tänä 
vuonna ammattikorkeakoulujen viestintäyksiköiden viestin-

täpäivät yhteistyössä. Tämän vuoden AMK-viestintäpäivillä 
koetellaan viestinnän rajoja, todellisia ja kuvitteellisia. 
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Johtoryhmän ja strategiaryhmän pää-
töksiä kokouksissa 24.1.2011 ja 
8.2.2011

Tiina Kaksonen

Lapin korkeakoulukonsernin johtoryhmä kokoontui 
24.1.2011 ja strategiaryhmä kokoontui 8.2.2011. Ko-
kouksessa tehtiin mm. alla mainittuja päätöksiä ja lin-
jauksia. Tarkempi, yksityiskohtainen kuvaus kokouksen 
kulusta löytyy Lapin korkeakoulukonsernin intranetissä 
olevista kokouspöytäkirjoista.

Puhetta palvelukeskuksesta

Lapin korkeakoulukonsernin tulevasta palvelukeskuksesta 
käytiin laajat keskustelut sekä johtoryhmän että strategia-
ryhmän kokouksissa. Kokouksissa esiteltiin sopimuspohjaisen 
palvelukeskuksen etuja ja haittoja, joista merkittävimpiä ovat 
seuraavat:

Etuja:

•	 Malli täyttää sitoumukset ja turvaa korkeakoulujen ase-
maa

•	 Malli ei vaadi henkilöstöjärjestelyjä
•	 Toiminta voi jatkua joustavasti myös ylimenoajan yli.
•	 Sopimusperustaisen palvelukeskuksen purkaminen on 

tarvittaessa helppoa
•	 Työnantajavelvollisuudet säilyvät entisellään
•	 Suorat taloudelliset riskit ovat vähäisemmät kuin muissa 

malleissa
•	 Sopimusperusteisena yhteistyö on toiminnallista yhteis-

työtä

Haittoja:

•	 Purkaminen on helppoa ja vetäytyminen on helppoa. 
•	 Tehtävien delegointi on haasteellisempaa kuin muissa 

malleissa 
•	 Talouden seuranta on vaikeampaa kuin muissa malleissa. 

Todettiin, että tästä on nyt kokemuksia kertynyt kirjas-
ton kohdalla, ja se on myös saatu jotakuinkin toimimaan. 
Palvelukeskuksen kohdalla seuranta on kuitenkin vielä 
haasteellisempaa vielä, kun seurattavana on monia pal-
velualueita. 

•	 Toiminnalliset riskit ovat merkittäviä: 
•	 Ei selkeää tilaaja-tuottaja-mallia, joten asiassa on kak-

sois-organisoitumisen riski. 

•	 Yhteisen henkilöstöpolitiikan syntyminen on vaikeaa, 
koska palvelukeskuksen henkilöstöpolitiikka ei voi mer-
kittävästi erota taustaorganisaatioiden henkilöstöpolitii-
kasta. 

•	 Pidetään kiinni vanhoista tehtävistä ja generoidaan uu-
sia.

•	 Esimiesten roolin epäselvyys on merkittävä riski. 
•	 Palvelukeskuksen johdon tulee olla riittävän vahva, koska 

emo-organisaatiot säilyttävät työnantajavelvollisuuden. 

Keskusteluissa todettiin palvelukeskuksen valmistelun eden-
neen hyvin. Riskien osalta todettiin, että tässä vaiheessa on 
olennaista tunnistaa riskit, jotta niihin voidaan tulevaisuudes-
sa varautua. 

Palvelukeskuksen valmistelu etenee seuraavaksi seuraavan-
laisen aikataulun mukaisesti: kukin mukana oleva organisaatio 
jättää 22.2. mennessä sihteeristölle listan asioista, joihin vielä 
toivovat lisävalaistusta ennen päätöksentekoa, sekä oma rat-
kaisuehdotuksensa niihin. Valmisteluryhmä kokoaa nämä asi-
at yhteen kokouksessaan 25.2. ja ne käsitellään seuraavassa 
johtoryhmän kokouksessa 2.3.

Henkilöstö voi tutustua palvelukeskuskysymykseen tarkem-
min konsernin intrassa.
 
Konsernin päätöksentekojärjestelmän valmistelu

Konserni on sopinut OKM:n kanssa, että konsernin päätöksen-
tekoa kehitetään siten, että vuonna 2011 on käytössä pitkä-
aikaiseen sopimukseen perustuva päätöksentekojärjestelmä. 
Korkeakoulukonsernin johtoryhmä on asettanut korkeakou-
luja ja ylläpitäjiä edustavan valmisteluryhmän tekemään esi-
tyksen konsernin päätöksentekojärjestelmän kehittämisestä. 
Valmisteluryhmässä jäseninä ovat sihteeristön edustajat, 
Arvo Jäppinen, koulutuskuntayhtymien edustajat sekä juris-
tit Markus Aarto ja Päivi Ervast. Työskentelyä johtaa Markku 
Tarvainen.

Johtoryhmä totesi, että valmisteluryhmän tehtävänä on laatia 
malli konsernin päätöksentekojärjestelmästä, jonka lähtökoh-
tana on nykyinen malli selkiytettynä. 

JOHTORYHMÄ JA STRATEGIARYHMÄ



Valmisteluryhmä kokoontui ensimmäisen kerran 16.2.
Konsernin yhteinen innovaatioasiantuntija

Lapin korkeakoulukonserni on päättänyt palkata yhteisen inno-
vaatioasiantuntijan  ELY-keskuksen ja Keksintösäätiön kanssa. 
Yhteisellä innovaatioasiantuntijan palkkaamisella tavoitellaan 
tiivistyvää yhteistyöstä innovaatiojärjestelmän avaintoimijoi-
den välille, korkeakoulujen innovaatiopalveluiden tarvelähtöi-
syyden vahvistumista sekä korkeakouluopiskelijoiden elinkeino-
toiminnaksi muuntuvan innovatiivisuuden lisääntymistä.

Innovaatioasiantuntijaksi on valittu Risto Lustila. Hänen sijoi-
tuspaikkansa on ELY-keskus.

Konsernin kehittämisrahoituksen käyttö 2010

Johtoryhmä käsitteli kokouksessaan konsernin kehittämisrahoi-
tuksen käyttöä 2010. Käsittelyssä todettiin, että noin 90 000 
euroa kehittämisrahaa jäi käyttämättä vuoden 2010 aikana. 
Kokonaisuutena konsernissa siis pysyttiin hyvin budjetissa. 

Hallitusten yhteistyö

Korkeakoulujen ja koulutuskuntayhtymien hallitukset ovat 
päättäneet lisätä keskinäistä vuorovaikutustaan järjestämällä 
yhteisseminaarin 4.4.2011. Seminaarin yhteydessä on varattu 
aikaa hallitusten omien kokousten pitämiselle. 

Korkeakoulut ovat sopineet aiemmin ristiinedustuksesta hal-
litustensa kokouksissa. Asia oli esillä strategiaryhmän koko-
uksessa, jossa todettiin, että tätä toimintamallia käytetään 
sellaisten yhteisten asioiden kohdalla, jotka liittyvät korkeakou-
lukonserniin. 

Sosiaalialan ja sosiaalityön työryhmän loppuraportti

Johtoryhmä on aiemmin nimittänyt työryhmän valmistelemaan 
sosiaalialan ja sosiaalityön konsernitasoista yhteistyötä. Työ-
ryhmän loppuraportti käsiteltiin johtoryhmän kokouksessa. Työ-
ryhmä on esittänyt, että alojen välille muodostettaisiin yhteis-
työmalli, joka olisi instituutteja kevyempi yhteistyörakenne.

Johtoryhmä on todennut valmistelutyön olleen konserniajatte-

JOHTORYHMÄ JA STRATEGIARYHMÄ

lun mukaista, mutta toimeenpanon käynnistäminen edellyttää, 
että KTAMK ja LaY tekevät lopulliset ratkaisut kuultuaan sisäis-
ten avainyksiköiden johtoa. 

Sosiaali- ja terveysministeriön Ammattikorkeakoulu-
jen opiskelija-terveydenhuoltokokeilu.

Korkeakoulukonserni on päättänyt kannattaa Rovaniemen kau-
pungin ja Rovaniemen ammattikorkeakoulun mukaan lähtemis-
tä tähän pilottiin.

Strategiryhmän ja johtoryhmän kevään kokousajat

Strategiaryhmä kokoontuu kevään 2011 aikana vielä 19.4.2011 
kello 9.30. Johtoryhmä kokoontuu seuraavan kerran 2.3.2011 ja 
6.4.3011. 

LUC-uutiset on Lapin korkeakoulukonsernin uutiskirje. 

Aineistot ja palaute: Tiina Kaksonen, etunimi.sukunimi@ramk.fi



KONSERNIN KEVÄT
LU

C 
U

U
TI

SE
T 

/ L
U

C 
N

EW
S 

 
7/

2
0

1
0

  
6

Konsernin kevät 2011
To do:
- nimitetään MTI:lle vakinainen johtaja
- mti:n Uuden johtokunnan ja toimialatiimien (tutkimus, koulutus, hankkeet, palvelut) hommat 
käyntiin
- lukuisia tilaisuuksia kunkin yksikön omalle henkilökunnalle sekä palvelukeskustiedotustilai-
suuksia henkilökunnalle
- MTI:n organisaatio-cv valmistuu
- uusi sisustus Viirinkankaalle viimeistelyssä
- Lapin matkailuopiston toiminta instituutin osana täyteen vauhtiin
- 3.3. Turistit-keskustelutilaisuus (Accoro/Soile Veijola ja Seppo Aho) ja teatteriesitys MTI:n hen-
kilökunnalle
- Liikkuvuutta, koulutuksen laatua ja vetovoimaa pitäisi edistää ja opiskelijoita kannustaa hank-
kimaan koulutusta, kursseja ja opintojaksoja konsernin muista korkeakouluista, erityisesti kie-
likeskuksen ja instituuttien kursseille
- 14.4.2011 klo 9-16: ERPistä Business Intelligenceen –seminaari (toiminnanohjausjärjestelmästä 
älykkäisiin yritysverkostoihin)
- MTI:n viirinkankaan kampuksen turvallisuustyöryhmä toimii
- yhteisten yksiköiden laadunvarmisturjärjestelmä
- keksintösäätiön ja ely-keskuksen kanssa palkattu yhteinen uusi innovaatioasiamies aloittaa 
hommat
- palvelukeskuksesta lopulliset päätökset
- valmistellaaN konsernin yhteisiä it-hankintoja, 
- Pohjoisen Kulttuuri-instituutin rakennetta suunnitellaan rakennetyöryhmässä
- 22.2. Franco-Finno opiskelijaseminaari Versailles’n yliopiston Arktisen keskuksen kanssa
- ”Les Feux Arctiques - produktiopedagoginen malli pohjoisen kulttuurialan koulutuksessa” - han-
ke käynnistymässä
- 16.-17.3 BART - Public-Private Partnership in Barents Tourism Kick-off Meeting
- Salon du Livre, Pariisi 18.-21.3: professori Juha Pentikäisen kirjan ”Mythologie des lapons” julkis-
taminen pariisin kirjamessuilla
- 2–6.5. PKI vierailee Skotlannissa hakemassa myös malleja PKI:n tulevaan rakenteeseen
- 24.5. Matkailun turvallisuus Rikosuhripäivystyksen näkökulmasta –seminaari
-  konsernin yhteinen, pitkäaikaiseen sopimukseen perustuva päätöksentekorakenne
- Pe 3.6. Matkailun turvallisuus tänään ja huomenna –seminaari
- 6.6. konserni ja sen yksiköt esittäytyvät UArctic 
Councilin kokouksessa
- Soveltavan kuvataiteen maisterinohjelma -hanke käynnistymässä
- viestintälinjaukset hyväksytään
- Barents library conference tulossa elokuussa, valmistellaan 
- konsernin sisäiset ammatilliset pedagogiset opinnot
- kielikeskuksen veppisivut ja esittäytymistapahtumia
- suunniteltu pilotti it-tuen asiakaspalvelupisteestä kemissä
- lappia-rkk-lay yhdistetty valokuitupolku
- RKK:n it-palveluiden palvepistehenkilöstö muuttaa yhteisiin tiloihin huhtikuussa
- esitteitä toteutetaan
- konsernin hankkeille tehdään kriteeristö ja viestintäohjeet
 

Tiina Kaksonen



KORKEAKOULUISTA KUULUU!

Joulupukkikin osallistuu Lapin yliopiston 
varainkeruuseen
SantaParkin joulupukki osallistuu Lapin yliopiston varainkeruuseen. Joulupukki luovutti 5000 euron 
shekin Lapin yliopiston rehtori Mauri Ylä-Kotolalle 2.2.2011.

SantaPark Oy:n toimitusjohtaja Ilkka Länkisen mukaan Lapin yli-
opisto ja Rovaniemen ammattikorkeakoulu ovat alueella merkit-
täviä toimijoita kielitaitoisen sesonkityövoiman tuottajina. 

– Sesonkina työllistämme yli kahdeksankymmentä henkilöä, jot-
ka pystyvät palvelemaan asiakkaitamme seitsemällä eri kielellä. 
Myös osa Santa Parkin vakituisesta työvoimasta on valmistu-
nut yliopistosta tai ammattikorkeakoulusta, toimitusjohtaja Ilk-
ka Länkinen sanoo. 
 
Länkisen mukaan matkailun muuttuvien trendien ennustami-
nen ja ennakointi vaativat hyvää ja perusteellista matkailututki-
musta, joten Lapin yliopiston matkailututkimusta tulee vahvis-
taa ehdottomasti myös tulevaisuudessa. 
 
Lahjoituksellaan SantaPark Oy haluaa kannustaa myös muita 
matkailuyrityksiä osallistumaan talkoisiin paikallisen osaamisen 
ja tutkimuksen säilyttämisen puolesta. 

– Lapin yliopisto ja ammattikorkeakoulu tekevät hyvää työtä La-
pin matkailuelinkeinon puolesta, Länkinen toteaa.

SantaPark Oy ja ProSanta Oy tuottavat jouluelämyksiä vuosit-
tain noin 70 000 asiakkaalle, jotka saapuvat yli 40:stä maasta. 

Rehtori Ylä-Kotola ja Joulupukki.

Olli Tiuraniemi

Uusi RAMKilainen oppimisnäkemys 
muodostumassa
Rovaniemen ammattikorkeakoulu on strategiassaan 2020 
määrittänyt ammattiosaamisen kehittymisen edellytykseksi 
koulutuksen, tutkimuksen ja innovaatiotoiminnan yhdistämi-
sen uudeksi oppimisnäkemykseksi.  RAMKilaisen oppimisnäke-
myksen rakentaminen aloitettiin viime syksynä koko henkilö-
kunnan yhteisillä koulutuksilla. 

Tammikuussa 2011 koko RAMKin johto, yhteensä 25 henkilöä, 
opiskeli professori Esa Poikelan ja FT Sari Poikelan johdolla 
mitä työelämälähtöinen ongelmaperustainen oppiminen on. 
Koulutuksen aikana osallistujille alkoi kirkastua, mitä professori 
Poikela tarkoittaa paradigman muutoksella ja oivalluksen myö-
tä ymmärrys muutosprosessin tarpeellisuudesta ja haasteelli-
suudesta lisääntyi.

 ”Tärkein opittu asia on, ettei riitä, että hiomme vain vähän pin-
taa ja otamme käyttöön uuden tekniikan, vaan kysymyksessä 
on koko opetus- ja oppimiskulttuurin muutos, joka koskee 
meitä kaikkia”, toteaa opetustoiminnan kehitysjohtaja Outi 
Hyry-Honka.

RAMKilaisen uuden oppimisnäkemyksen muotoa ja sisältöä 
työstetään koko henkilökunnan ja opiskelijoiden voimin tämän 
kevään ajan ja syksyllä 2011 siirrytään opetussuunnitelma-
työhön. Uuden oppimisnäkemyksen mukaiset uudet opetus-
suunnitelmat otetaan käyttöön syksyllä 2013.
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Tämänvuotisen, jo kuudetta kertaa järjestetyn Innomaraton-
innovointikilpailun on voittanut Jesse Mattsonin, Kimmo Ny-
manin, Saara Komulaisen, Tiina Rimpiläisen ja Tiina Ulkunie-
men muodostama joukkue ”Pentoniitti”.

 Kilpailu päättyi tänään Torniossa järjestettyyn palkintojen-
jakotilaisuuteen. Korkeakoulujen ja kehitysyhtiöiden innovaa-
tioalan asiantuntijoista koostunut tuomaristo valitsi ryhmän 
parhaaksi 200 opiskelijan 45 ryhmän joukosta.

Ryhmästä Rimpiläinen on Kemi-Tornion ammattikorkeakoulun 
opiskelija, muut ovat Rovaniemen ammattikorkeakoulun opis-
kelijoita. Palkintosumma oli 1500 euroa.

Voittajajoukkueen tehtävänä oli helpottaa Kemi Shipping Oy:n 
suursäkkikäsittelyä. Toimeksiantaja oli asettanut joukkueen 
tavoitteeksi kaluston käytön ja ajankäytön tehostamisen ja 
työturvallisuuden parantamisen.

-          Tämä ryhmä onnistui erityisen ansiokkaasti heille ko-
konaan uudella toimialalla olevassa tehtävässä. Maalaisjärjellä 
voi saada hyviä tuloksia, Kemi-Tornion ammattikorkeakoulun 
kehitysjohtaja Eero Pekkarinen perusteli valintaa tuomariston 
puolesta.

Ryhmä esitti työskentelyä suursäkkien kanssa kehitettäväksi 
erityisen työturvallisuutta tukevan telineen ja suppiloraken-
netta parantavien hankintojen avulla, kehittämällä työvaiheita 
ja varastointia.

-          - Meillä oli huipputiimi, vedettiin koko ajan yhtä köyttä, 
Ulkuniemi kertoi ryhmän  kokemuksista kilpailusta.
- Vaikka tehtävänanto oli vaikea, onnistuimme koko ajan toi-
siamme kannustamalla pääsemään hyvään tulokseen, Matt-
son korosti ryhmän menestyksen avaimia.

Kilpailussa toiseksi sijoittui Rovaniemen ammattikorkeakou-
lulaisten Anna-Kaisa Luusuan, Laura Leinosen, Sanna Riisiön 
ja Maarit Puljun sekä Kemi-Tornion ammattikorkeakoululaisten 
Jimi Johannes Tepsan ja Arafin Samsuin muodostama joukkue 
Team Tandemi, jonka toimeksiantajana oli Kemin Laskuvar-
jokerho. Heidät palkittiin 600 euron palkinnolla. Kolmannen 
palkinnon ja 400 euroa sai Veli-Matti Keräsen (Lapin yliopisto) 
ja Henna-Tuuli  Vatajan (Kemi-Tornion ammattikorkeakoulu) 
joukkue Relax, jonka toimeksiantajana oli Detria Oy. Lisäksi 
RAMKilaisten Niko Loppukaarteen ja Olli Markkasen muodos-
tama joukkue Northern Travel Team sai kilpailussa kunniamai-
ninnan.

 Satamayhtiön suursäkki-
käsittelyn tehostaminen 
toi voiton Innomaratonissa
Tämänvuotisen, jo kuudetta kertaa järjestetyn Innomaraton-inno-
vointikilpailun on voittanut Jesse Mattsonin, Kimmo Nymanin, Saara 
Komulaisen, Tiina Rimpiläisen ja Tiina Ulkuniemen muodostama 
joukkue ”Pentoniitti”.

Tiina Kaksonen

Innomaraton-palkitut 2011

Kuvassa voittajajoukkueen Tiina Ulkuniemi, 

Jesse Mattson ja Tiina Rimpiläinen

INNO-MARATON



 Kuulumisia Lapin matkailu-
instituutista
Matkailualan tutkimus- ja koulutusinstituutin - tai tuttavallisemmin 
Lapin matkailuinstituutin kevääseen mahtuu monenlaista. Erityisesti 
instituutti organisoituu ja luo elinkeinoyhteyksiä.

Instituutin organisoituminen

Lapin matkailuinstituutin uuden johtosäännön ja sopimuksen 
mukainen toimintojen käynnistäminen ja organisoituminen 
on päässyt hyvään vauhtiin. Johtosäännön ja sopimuksen 
voimaantulon myötä uusi johtokunta on aloittanut toimin-
tansa. Ensimmäisessä kokouksessa johtokunta järjestäytyi ja 
aloitti instituutin toimintojen ja tulosalueiden organisoimisen. 
Johtokunnan puheenjohtajaksi valittiin rehtori Martti Lampela 
Rovaniemen ammattikorkeakoulusta ja varapuheenjohtajaksi 
rehtori Mauri Ylä-Kotola Lapin yliopistosta. 

Muut jäsenet ovat johtaja Arto Ylitalo Rovaniemen koulutus-
kuntayhtymästä, johtaja Jaakko Lehtonen Matkailun edistämis-
keskuksesta, lehtori Jaakko Naasko Rovaniemen ammattikor-
keakoulusta ja matkailututkimuksen yo Hannu Mällinen Lapin 
yliopiston ylioppilaskunnasta. Lisäksi asiantuntijajäseninä toi-
mivat johtaja Markku Tarvainen Lapin korkeakoulukonsernista 
ja Lapin matkailuopiston vt rehtori Eero Korhonen. Esittelijänä 
toimii va johtaja Markku Vieru.

Instituutin tulosalueiden toimintojen koordinoimiseksi perus-
tettiin neljän tiimiä ja niille puheenjohtajat. Tutkimustiimin 
puheenjohtajana toimii Seppo Aho. Koulutustiimin puheen-
johtajana toimii Tarja Tammia. Palvelutiimin puheenjohtajaksi 
valittiin Eero Korhonen ja hanketiimin puheenjohtajaksi valit-
tiin Eila Linna. Tiimien toimikausi on heinäkuun 2011 loppuun 
saakka.

Elinkeinoelämäyhteyksien luominen

Instituutin keskeisiä tavoitteita on toimintansa kautta tukea 
matkailualan kehittämistä. Tätä tavoitetta silmälläpitäen 
instituutti osallistui kutsusta Levillä 3.2. Lapin matkailuelinkei-
non liiton järjestämään seminaariin. Seminaarissa luotiin kuvaa 
Lapin matkailun tulevaisuuden haasteita ja kartoitettiin eri 
toimijoiden roolia matkailuelinkeinon kehittämisessä. Puheen-

vuorossaan johtaja Vieru korosti matkailuinstituutin alueellista 
eritysasemaa matkailualan osaajien kouluttajana, tarpeita 
vastaavaa tutkimus- ja kehitystoimintaa ja yhteistyötä koros-
tavaa vahvaa tahtotilaa. Osallistujia oli runsaasti ympäri Lappia 
ja pohjoista Suomea. 

Palkittua toimintaa

Alkuvuoden positiivinen uutinen instituutissa oli erityisesti 
myös Rovaniemen ammattikorkeakoulun hallinnoiman Lapin 
turvallisuusjärjestelmähankkeen palkitseminen Suomen am-
mattikorkeakoulujen parhaaksi tutkimus-, kehitys- ja innovaa-
tiokäytänteeksi vuonna 2010.

Kärjet 2010 -kilpailun arviointiryhmä nimesi lappilaisen ver-
kosto-, koulutus- ja ennakointihankkeen ykköseksi Työelämää 
hyödyntävän uuden tiedon tuottaminen -sarjassa.

Arviointiryhmän mukaan hankkeen ansiona on sen ajankoh-
taisuus sekä vahva liittyminen alueen keskeiseen elinkeino-
sektoriin, matkailuun. Samoin työ on esimerkillinen osoitus 
vahvan verkostoitumisen tuomasta synergiasta. Yhteistyön 
avulla on kehitetty usean toimijaosapuolen voimin matkailun 
turvallisuusosaamista, uutta tietoa ja koulutusta. Hanke on 
synnyttänyt toimintamallin, jota voidaan hyödyntää myös 
kansainvälisissä toimintaympäristöissä. 

Suomalaista tuote- ja palvelukehittämistä tukeva kannustus-
palkinto jaettiin ensi kertaa valtakunnallisilla ammattikorkea-
koulujen TKI-päivillä Porissa helmikuun puolivälissä.

Markku Vieru

MATKAILU
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Laestadius-seminaari avasi näköaloja monipuoliseen ja edel-
leen Pohjoisten alueiden kulttuuriin vaikuttavaan tiedemie-
heen.

Kansainvälinen seminaari ”Lars Levi Laestadiuksen elämä ja 
hänen vaikutuksensa tieteen eri aloille” havainnollisti useasta 
näkökulmasta Lars Levi Laestadiuksen roolia paitsi herätysliik-
keen isänä, myös monipuolisena tiedemiehenä. Laestadius oli 
papin tehtävänsä lisäksi ekologi, kielentutkija, kirjailija, lehti-
mies, uskonnon filosofi ja etnografi.

Tilaisuudessa kuultiin Laestadiuksen elämästä niin histori-
allisessa kontekstissa kuin laajemmin yhteiskunnallisena ja 
tieteellisenä vaikuttajana. Laestadius muutti merkittävästi ja 
pysyvästi vaikutusalueensa väestön käytöstä, elämäntapaa ja 
uskonnollista sitoumusta, mutta hänellä oli laaja, osin herätys-
liikkeen syntymisen varjoon jäänyt rooli myös tiedemiehenä.

Juhlapäivän seminaarin järjestelyissä merkittävällä panostuk-
sella oli mukana Lapin korkeakoulukonserniin kuuluva Pohjoi-
sen kulttuuri-instituutti ja sen professorit Juha Pentikäinen 
ja Hannu Kahakorpi. Seminaarissa julkistettiin professori Juha 
Pentikäisen (kuvassa) ja dosentti Risto Pulkkisen toimittama 
uusi täydellinen laitos Laestadiuksen teoksesta Lappalaisten 
mytologian katkelmia. Teokseen on koottu ensi kertaa kaikki 
Laestadiuksen 1840–1845 kirjoittamat mytologian osat 
suomeksi. Huhtikuussa valmistuu Pentikäisen ja Pulkkisen teos, 
joka kertoo Laestadiuksen seitsemästä elämästä. Seminaari 
päättyi professori Hannu Kahakorven ohjaaman dokumentin 
Yksi elämä, seitsemän profiilia ensiesitykseen.

Seminaari pidettiin 21.2.2011 klo 9-16 Kemi-Tornionlaakson 
Koulutuskuntayhtymä Lappian tiloissa Torniossa.

Seminaarin monipuoliseen antiin voi tutustua Pohjoisen 
kulttuuri-instituutin sivuilla, jossa on luettavissa pääosa tilai-
suuden alustuksista. Sivun osoite: 
http://kulttuuri.luc.fi/Suomeksi/Etusivu/Laestadius/Ohjelma.iw3

Tilaisuudessa kuultiin muun muassa saamelaiskäräjien puheenjohtaja 

Klemetti Näkkäläjärven (kuva vasemmalla) ja piispa Samuel Salmen 

(oikealla) tervehdys.

        

Lars Levi Laestadiuksen kuolemasta 150 
vuotta

Lapin herättäjänä tunnetun 
Lars Levi Laestadiuksen 
(1800–1861) kuolemasta tuli 
kuluneeksi 150 vuotta hel-
mikuun 21. päivänä 2011. 
Muistopäivänä järjestettiin 
kansainvälinen seminaari ja 
juhlamessu Torniossa.

Tiina Kaksonen

KULTTUURI


